

環保及綠色生活

Environmental Protection and Green Living



服務方向 Service Orientation

我們以提升市民的環保意識、促進行為改變及環保工作生活化為目標，致力推動香港的環境保護和綠色生活工作，並透過為社區提供回收減廢支援，及推動社區農耕和綠化發展，達致提高城市的可宜居性。

We strive to promote environmental protection and green living in Hong Kong by raising public awareness, bringing about behavioural changes, and incorporating green practices into daily life. We are also committed to enhancing the liveability of the city through supporting community recycling and waste reduction and advocating urban agriculture and greening.

大嘍鬼客廳

為了讓市民能夠從生活化及富趣味的環境下，學習正確的環保回收知識，綠在沙田以「大嘍鬼」作為切入點，打造了「大嘍鬼客廳」，融合環保教育及回收重用的元素，透過回收一批廢棄物料如木材、布料及玻璃樽等，製作成不同的環保傢俱，推廣「乾淨回收」的知識。

- ▶ 環境局局長黃錦星先生 GBS,JP 親臨「大嘍鬼客廳試玩日」，與眾同樂。
The Secretary for the Environment, Mr. Wong Kam-sing, GBS, JP attended the Trial Day of "Big Waster Living Room" and shared fun moments with members of the public.



- ▶ 小朋友從趣味中學習正確的環保回收知識。
Children learnt more about proper recycling through fun-filled activities.



"Big Waster Living Room"

To educate the public on proper recycling knowledge in a fun-filled everyday context, "Big Waster Living Room" was established by Sha Tin Community Green Station. The initiative promoted clean recycling by coalescing elements of green education and recycling and building eco-furniture from upcycled waste materials such as wood, fabrics and glass bottles.





▲ 定期舉辦多元化的環保活動，推動社區減廢。

Different varieties of environmental events have been held regularly to deliver waste reduction messages.

推動大型活動落實減廢措施

為了推動社區大型活動能落實減廢措施，讓減廢風氣在社區植根，本會受環境保護署委託，分別於「沙田龍舟競賽 2019」及「西貢夏日活力小龍賽 2019」兩區的賽事中，提供減廢回收、廢物審計和斟水服務，並鼓勵參賽健兒及市民自備水樽，減少使用即棄膠樽，從而提升舉辦大型活動中的環保表現。

Implementing Waste Reduction through Community Events

To reduce waste at source and enable the waste-free culture to take root in the community, we were appointed by the Environmental Protection Department to offer recycling, waste audits and water refilling services in two large-scale dragon boat races, namely, the "Sha Tin Dragon Boat Race 2019" and "Sai Kung Summer Vigor Mini Dragon Boat Races 2019". We also encouraged competing athletes and citizens to bring their own water bottles, as a way to reduce the use of disposable plastic bottles and enhance the environmental performance of the events.



▲▶ 為推動社區大型活動能落實減廢措施，我們於龍舟競賽上提供減廢回收、廢物審計和斟水服務。

To practise waste reduction in large-scale community events, we offered recycling, waste audit and water refilling services during dragon boat races.

為了配合政府落實都市固體廢物收費計劃，及加強地區減廢的滲透性，我們成功獲環保及自然保育基金資助港幣 \$225 萬元，分別於將軍澳及觀塘區共 5 個大型屋苑推行減廢試驗項目，讓 3,355 戶的居民及超過 50 位前線物業管理人員和職工認識收費安排；並透過舉辦居民大會、宣傳及回收站、工作坊、嘉年華等活動，提升減廢意識。



「園藝治療—種出正面情緒」學童支援計劃 成效研究分享會

心靈綠洲成功獲優質教育基金撥款港幣 \$97 萬元，為 10 間小學推行為期一年的園藝治療學童支援計劃，此計劃共為 156 位專注力不足 / 過度活躍症學生提供園藝治療服務，以及為超過 380 位老師及 250 位家長提供培訓。

To tie in with the government's Municipal Solid Waste Charging Scheme and deepen the community penetration of waste reduction efforts, we received a grant of HK\$2.25 million from Environment and Conservation Fund to implement a pilot programme across 5 housing estates in Tseung Kwan O and the Kwun Tong district. A total of 3,355 households and more than 50 frontline property management personnel and staff were educated on the waste charging arrangements of the scheme. Residential meetings, booths, recycling stations, workshops and green fairs were also set up to raise awareness of waste reduction.

The Seminar of Horticultural Therapy Project for Primary Students

Serene Oasis received a grant of HK\$0.97 million from the Quality Education Fund in support of a one-year Horticultural Therapy Project targeted at 10 primary schools. The Project served 156 primary students suffering from Attention Deficit Hyperactivity Disorder (ADHD) and offered training to more than 380 teachers and 250 parents.

- ▶ 綠在觀塘派發環保酵素鼓勵市民以環保方法清潔家居。
Kwun Tong Community Green Station distributes eco enzyme to encourage people clean up their home in an environmental friendly way.



- ▲ 舉辦社區農耕導賞，宣傳綠化社區。
Guided visits to enhance public awareness in greening our community.



- ▲ 舉辦「園藝治療—種出正面情緒」學童支援計劃成效分享會。
An experience-sharing session of the Horticultural Therapy Project was organised.

為了向教育界及社福界分享如何透過園藝治療手法去協助學生建立正面情緒，本會於2019年11月30日舉辦成效研究分享會，吸引逾80位教師及社福界同工出席，感謝香港教育大學特殊學習需要與融合教育中心總監冼權鋒教授、前職業訓練局支援特殊學習需要學生服務工作小組高級學生發展主任梁美嫻女士擔任講者，及優質教育基金代表梁淑誼小姐出席及支持。

To share our experience in applying horticultural therapy to developing positive emotions among students, we organised a sharing session on 30th November, 2019, attracting more than 80 teachers and members of the social welfare sector. Special thanks go to Professor Kenneth Sin Kuen-fung, Director of Centre for Special Educational Needs and Inclusive Education, The Education University of Hong Kong and Ms. Michelle Leung, former Senior Student Development Officer for Supporting Students with SEN, Vocational Training Council (VTC) for being our guest speakers and to Ms. Leung Shuk Yee from the Quality Education Fund for her attendance and generous support.

- ▶ 超過80位嘉賓、教師及社福界同工出席成效分享會。
The sharing session attracted more than 80 guests, teachers and social welfare workers.



而我們亦將推行園藝治療應用於特殊學習需要學生所累積的工作經驗集結成書，編輯成香港首本《園藝治療種出正面情緒》電子教學手冊，內容包括教案、成果及園藝活動推介等，供教育界及社福界同工於心靈綠洲網站免費下載及參考。

Meanwhile, we have consolidated the experience of the Horticultural Therapy Project on students suffering from ADHD and published the first e-handbook on horticultural therapy in Hong Kong, with topics spanning across teaching plans, teaching outcomes, recommended gardening activities and many more. Teachers and social welfare workers can now download the e-handbook for free on Serene Oasis's website.



- ◀ 香港首本《園藝治療種出正面情緒》電子教學手冊。
Hong Kong's first-ever e-handbook on horticultural therapy.



▶ 小朋友透過參與環保教育工作坊，以感官認識植物的特性。
Children explored the characteristic of plants through their senses during green education workshops.



未來發展 Outlook

我們以推動城市的可宜居性為目標，繼續拓展服務，鞏固「環保及綠色生活」核心服務；並整合環保教育和回收服務，加強地區滲透和擴大現有服務，將環保工作生活化，讓市民建立乾淨回收的生活習慣。

With our mission to promote the liveability of the city, we will continue to expand and consolidate our core services in Environmental Protection and Green Living. We will also consolidate the integration between environmental protection education and recycling services, deepen community penetration and expand our existing repertoire of services, thus incorporating green practices into daily life and cultivating the clean recycling habit of the public.

2019-2020 服務統計 (截至2020年3月31日) Service Statistics (as at 31st March, 2020)

